
O Pentru că am ajuas aici" c:ae •li. ....- păaw ta. 
solutia problemelor financiue p organizatorice din 
teatrul ramânesc? 

• Că nu avem bani, că suntem săraci este azii m llucru 
artJicunoscut, banal Este, poate. şi motivul penlru care I1IU se 
încearcă depăşirea momenlului ,.drobul de sare"'" Ored că lll.mea 
COOSliTiă încă nepeliiiÎS de nUlă energie in \IOibe" in suspiciune. 
în jocuri de culise ori incăierăli pamlletare. Slăm pe lloc şi bJit 
căutăm răspuns la întrebări chinuitoare, deşi e clar că 
răspunsurile vor veni mai lărziiL Mult mai târziu. E o reftDriică 
sterilă! De ce oare nu căutăm adevărul mdin mers"'. 
preocupândtHle să remlvăm că!e ceva. pas ou pas" imdr.iimirnd" 
riscănd, cu gândul la viitor? Trebuie să invăpm a priM mai 
departe, ca pe aulosbadă, şi să te :âştigăm gus'bJI fapWur. � 
Franţa, în teatru, oamenii n-au timp de bârfă, de iucrăluri 
murdare, de .politichie"' sleriă ori de iifose. Nu şlliiJ ce 1formulle 
s-ar potrivi mai bine la noi, căci st.Wit convinsă că nu pot fi 
copiate modelele leabUui ocxideiilal. Trecerea peslle fiiOia!PIE ia 
contJacte "pe rol" ;w fi poate catasbutală, ... plan social. penilru 
cei mai multi. Dar nici tea1re1e-marnut unde c:iinciisplezac 
douăzeci joacă. iar o sulă işi iau doar salarUI şi se hă1ă esc in 
.,borhotur' culiselor, nu mai pot ţine pasu'l cu realllt3tea.. 

a Crezi că teatrul ..-.... in genen1" wa pu1e11 inlla ia 
c:irc:uilul unei wiep namn'z• .......... .._. cu ceea ce se 
Îlltllnpli in Europa, in u.e? 

• Prin unele spectacole, ori prin valori indivădwde -
regizorale, ac:fOI iceşti. SCieiiOQilaOCe a şi inbal deja. cu drepllu'l 
Ca instituţie, însă, aed că esle departe de aşa ceva. Pem'lru că 
lipsesc incen:ăie .a.wajoase şi riscanle" despre care am vorbit" 
încercările capabile să promoveze expe!IÎellţe. soiltJii,. formllllle 
noi. Iar la elajde supelioae,. ale fac:foliloll c:letiziol iil'li" nici măcar 
nu s-a făcut sinJlilă această vom&ă-

0 Să ne intoarce. la ti-, dar fără acel li -,bu 
.,.__.,ce pnliedle dewiilar�-

• De fapt, oo nu am vrem .,proiect"'. ci m cmlliracl: tarm. a 
TeatrU .M.C. 93 8otJ9iy"' din Paris.. Aici YOii incepe� 
peste câteva zie, la un scenariu pe texte din � Beddt Şi 
alţii, sub tiUul Traat despre pasiuni. Mai am irncă două 
conttacte de onorat, m 3IU viiDr, ceea ce i1Seamnă că, până 
prin '96-'97, ştiu deja ce voi juca. numărul aproximativ a1 
spectacolelor, când vor avea loc pBnierele ele. in furqie de 
asta. pot să particip ori să mă gâlldesc şi la ale prUiecle. 

o Nimic 1ept c1e Ro ••W? 
• Deocamdată! Asta. până când se vor ivi prop!1.lll1ll!l 

tentante, tirJ1U necesar, şansa_ Dar aed că ele SlJIIIt Ilegale şi 
de acele mocificăti, imoiri de slrucllri şi mE:iil1ildilldle" lla care are 
dreplul teatrul românesc. imoiri .O� chiar de wa'lcrie lhJii 
irxfiSCUiabile. h fi păcat ca această CMJiie să se dt:giadeze ori 
să nu se exprime in noile c:oncJi1ii de libeJ1ale Şi CIOIIIICIIIIell 
valorică. Mtjte dmre IJlinunăliile noastre, adnwate tălă rezervă 
in Occident, dau aa.m semne durE:iioase de degladara � 
de pildă, ce se intiimplă in turism, ...te ..- fi 1n!blilt sA � 
după '90, ca in raliunle de .Fonnuta 1•. iar noi ne mi� 
precum melcd. sUb povar.a aiMm" şi atiiiDr PlflÎiwlecălfi. iÎI1illelleSe 
obscum. sau nepulin1e. NActiijduiiesc" toluşi. ca taaiiUI" c:u'llllJira 
să aibă o soarta malblnă. 

........................ � .. � 
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Secretarul literar 
o necunoscută? 

lm:eroamecr de a de!iimrii sttmllm!JtrmJl �miii l1iittremmir îiim 
� illelllltnlllml � (1[ tllljja:zmrs desltuil11. � îiim 
loc:iul lllllllllie iiJ'e/le � se Drottii#hmem= îiim :meiiiiimm11 aiJe <m 

fu�7jla l!'lll>lllbm 1lllmllli'r sitJrmldluuJrii <Cllllli!e pmr - JlMM1Ifte Şi :mmrit -
m\VI!ICHWe şi m � • a� 1IJl1IJlElie mmxi 7I'If3Illlll!!tiir, 
a,pmo,pe fbZi m � .lj!llllllll m ette llilBCI'eBlJI!C mm ttamttmm ll!lll1 

mm cm o��s�nmriit llllllll!edse�«lle 

:s1tmc:1twma � de crmv1iftmrft1W lliitbeamrmifr a� 

rosttit pe .sce:mil • m1mftiim ttemliJniilJlml ([llll <llfll1lltmriii dmrmmmttjjrij Şi 

tmrrfrrmciittmăii de � � • smlhit, Jllllli!ICIIIID Şi 
de IIDit eteellC ce se � iiiD damma:z:mll �llmii !J!Pil!e JPllllllriliir:. 
In � ser:rellicm1mJl 1liittJeJtrw se � de t!mm1ie etp/Wml!tte 

pmblleme JMII1Ile iim oWtcili de mttJre �ii .riii iiemomfhiidi,; 

abib1i#ille de sat:Ji<e!tilllil � lliittea.tmJtii <liiewiime lJIJil 

siJrmlplbm ibmlJilvy ali 1!QJilleiÎ pe!""'l'llllJ!l!" deS1aDll aiJe :rg,ilimCitt mBliriillrmii!t . 
Cii siiDJlJmJlJlJll m:lel1teî imzrmr:#ăă ede deS1aDll aiJe �se� 

şi prin Japtmti1 ai mliici llllll!lm diim tlmjplel1e mmmii =Iltt .'11!11111 mmmii JPIII#im 

� «<li!cimtrmjjt mm ll!lillllll1lll lllllllllllf iimlii[tiilliti����e ]pJliiw.mtte, = <m.'fiiml#itt 
aewoia IIUIIW asemennem =ll<mHI>Dll'l1lltlll!r. Şii,, îiimltJr�, iimt 

� l1l1l1l1l11f pllllglLI4ilitle E per!jp'f'r.1timiit, tOifumdl U!E!JDH!tl!!!!jiiiJle se 

allait!mie.sr primi adiftHomlilllll1etlll iimlii/tH<Illitiiwtell<IDJr �e" 

primuiprim C!!llrn"1rrraziie a :fleCliEitrnUJJllrurjj Iliî1!emmJr <!llewiizme ameem de <m 

mrill:r!r k � � dmnrmmmfliir ,; şi pe <Deii <Cllllli!e !BI:lliim 
despre tteaftJrtl!l {llllllll Sll1lllllft «llieilre.urşii �U, p1ltBOIIIlllll ş pe 
omm�ellili polbitici pe ccmre «iliiirecrtroJl111lll smmt � iiii 
� ((mm!. k 'liirnmpmttiim cclm!rDmm �

beme8)j.,jjj pem!tm silllle- pemtlmrl �J. 
� � !il!:ltJ!dluuuull Jliittearmr !liiaJe miii. flmeomlt, miii aiJe 

riittm. Aam:l iim ttemtbnii1. eEite � aiJe <m!lllmlle!l!li IClllll!l!! ŞtiÎIRI d 
campe.ne iielftii7m p sili wrimmdidi SC'IIIlJIIIjlL Sen:u<ehimtm/1 JliiJtc:wrm;, !BllJIJJ 
oriCIWillll :se 1P1<Ir ll1W1JIIlii <I!IIOelllsftdli llmumrr:/tii!e" teJ;��e llllllll Jlaax, llllllll JJrmr 
'"""""""' pe Cl!l!!l!l. �rl!nrftW /Jem!!.JJJwD mamni!lmi= JJIIliJl ş.II fliJrl>liiif8 

pem!""E 

. .... 
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ALEXANDRU DABIJA: 
"0 meserie care ar trebui reanalizată" 

- Domnule Dabija, cum vede un director de 

teatru (mi-e greu să spun .. fost director") situatia 

actuală a secretarului literar? E important să 

aflăm părerea unui director atât de .,lipsit de 

calităli manageriale" incât o piesă montată la 

teatrul pe care-I conducea a fost nominalizată in 

Marea Britanie pentru Premiul Aso ciatiei 

Managerilor de Teatru (TMA) ... Mai corespunde 

meseria de secretar literar vreunei necesităli a 

teatrului românesc in momentul de fală? 

- În primul rând, expresia .. secretar literar" este greşită. 
Vorbim greşit; e exact ca şi când am vorbi despre funcţia de 
şef de cultură: Inspectorul. Şeful cu cultura de la Municipiu. 
Secretariat literar există peste tot în lume, atâta doar că la 
noi e prost ales cuvântul care defineşte funcţia. Dependenta 
dintre termenul definitoriu şi esenta muncii personajului 
respectiv e mult mai mare decât ne imaginăm. Atâta timp 
cât simţim că sunt improprii aceste cuvinte, atâta timp cât 
nu avem nici măcar vocabularul pentru a formula ideile, nu 
înţelegem ideea. Borges spunea că nu crede în lucrurile care 
nu pot fi spuse şi că nu poti spune un lucru decât când iti e 
foarte limpede. Or, noi încercăm să lămurim o confuzie 
folosind termeni confuzi. Functia e total depăşită de 
vremurile pe care le trăim. Este un punct strategic al 
teatrului, dar şi o meserie care ar trebui, în mod normal. 
reanalizată profund, căci, la fel ca şi teatrul în ansamblu, 
apartine unei structuri date şi nu se poate modifica decât 
atunci când se va schimba întreaga structură. Deci nu este o 
parte a teatrului pe care să putem să o schimbăm. Atâta 
timp cât teatrul românesc îşi păstrează structura rusească -
cu avantajele şi marile dezavantaje pe care le presupune 
aceasta -. secretariatul literar este ceva normal şi 
funcţional; intr-un teatru gândit conform standardelor 
europene (fără trupă fixă, fără regizori angajaţi). meseria de 
secretar literar ar trebui să devină însă cu totul altceva. Nu
mi sună deloc bine să aud vorbindu-se despre secretarul 
literar ca despre cineva din afara procesului artistic propriu
zis - exact cum se discută despre dramaturgia românească 
ca despre ceva în afara fenomenului teatral. Sunt 
ingredientele aceleiaşi ciorbe şi, atâta timp cât ciorba are 
acelaşi gust, degeaba vorbim numai despre morcovi. 

- Să amănuntim putin. După părerea mea, in 

conditiile actuale, secretarul literar are prea 

putină activitate literară. Mai exact, din moment 

ce regizorul este cel care propune teatrului un 

anume proiect, ce mai poate propune secretarul 

literar - şi mai are -st să o facă? 
- Bineînţeles că nu. Iată. ne întoarcem de unde am 

ple cat: problema nu e a secretariatului li terar. ci a 
sistemului. E limpede că există o senzatie de neîmplinire pe 
care toat<'t lum .. u o resimte: directorii de teatru, actorii. 
regizorii; iar cei dintăi, secretarii literari. Sursa acestei 

senzaţii de neimplinire este reiaţia ab.,nlui lais& dintre 
T!lgiwr \iÎ I8Ginl1 In H'!?m{m!<:I !'li exi,.tă nici un teatru care să
şi propună un program artistic bine definit. Altfel. 
secr e t ariat ul literar ar avea o con tri buţie esenţială, 
hotărîtoare Ia stabilirea respectivului program. Dacă, de 
pildă. contactarerr regizorilor. actorilor, scenogra!ilor s-ar 

face în functie de un astfel de program (şi nu invers, cum se
ntâmplă acum. când îli stabileşti programul în functie de ce 
ai), atunci secretarul literar, împreună cu conducerea 
teatrului, ar da directia artistică a institutiei. Cred că 
modelul cel mai bun din acest punct de vedere se găseşte în 
Anglia şi în Germania; acolo se fixează mai întâi liniile de 
literatură dramatică pe care teatrul ar dori să meargă, 
.. proiectele", nu neapărat anumite piese. Or, la noi, sunt 
stabilite mai întâi piesele. când normal ar fi să vorbim 
despre teme, teme de interes public, spiritual. sau religios, 
sau conjunctural. teme care funcţionează în cultură: .. anul 
Rabelais", .. anul Adrian Păunescu" (mai ştii?) etc. Ar trebui 
să fixăm zonele de interes, apoi să alegem regizorii şi 
actorii, şi pe urmă să le propunem oamenilor. în funcţie de 
bugetul pe care-I avem, să lucreze cu noi. Abia atunci. 

oamenii ar veni, atraşi de un contract artistic, şi nu de 
obligativitatea slujbei. Cred că de aici porneşte falsul: 
secretarul literar se trezeşte şi el în situatia cea mai ingrată 
in domeniul culturii: cea de slujbaş. Practic, la ora actuală. 
secretarul literar se află. cred, în zona cea mai parşivă a 
teatrului: ca idee, aparţine zonei artistice, dar munca pe 
care-o face e total birocratică. Sigur. cu .. accese" artistice, in 
funcţie de orgoliul fiecăruia: crearea unui program de 
spectacol mai deosebit etc. Dar e o mare pierdere de timp să 
faci afişul. să tipăreşti un program care se aruncă ... Atâta 
vreme cât teatrul va rămâne in structura asta, o să tot 
discutăm la fel; secretariatul literar e o .. problemă" pe care o 
discutam şi prin '79, exact la fel. E ca şi când ne-am chinui 
să-njelegem de ce se circulă greu prin Bucureşti. E simplu: 
se circulă greu pentru că sunt drumuri foarte proaste. 

- Totuşi, in '79 nu exista nici măcar teoretic 

posibilitatea să se schimbe lucrurile. Acum, cel 

putin teoretic ... 

- Nici acum nu există, de vreme ce ştii de la bun început 
că orice încerci să schimbi nu are practic şanse de reuşită. 

- Hu mă refeream la restructurarea vechilor 

institutii, ci la posibilitatea oamenilor de teatru de 

a se .. grupa" in altfel de organizatii. 

- Despre asta vorbeam şi eu: este absolut imposibil. De 
fapt. e vorba despre ceva ce la noi se numeşte a bate apa în 
piuă. Asta da, e o nouă posibilitate care ni s-a ivit: în loc să 
facem ceva, preferăm să batem apa in piuă despre ce putem 
să facem - este o formulă care ţine de curentul subteran al 
spiritualităţii româneşti. N-am putut opri să fim călcaţi în 
picioare, în schimb nimeni nu ne-a oprit să ne plângem de 
asta. Poate rămâne altei generatii să treacă la făptuire, cred 
că noi suntem prea înecaţi în birocraţie. De aceea spun că 
discutăm lu !el ca în '79. Ce !ace secretarul literar? Ce su 
facă? Citeşte piese şi le propune. Cui le propune? 

- Oare mal cile:Jie, acum, piese de teatru pentru 

a le propune? 
- Mai cileşle, căteodată. CrHd. Nu sunt secretar literar, 

nu ştiu. Deci e(! face? SA ocupă cu tipăriturils tsatrului şL din 
când în când, face un soi de public relatlons. 

- Exlst6 vreo piedică legisiaiiv& In a l ... p&rli 
actualele responsabilitolili ale •ecret011rului literar 

intr·o parte propriu-zis literară !li alta de .. public: 

relalions", plătite 111eparat (pentru CICI activilăti atftt 



de diferite nu pot fi puse sub aceeaşi umbrelă, in 

mod normal), fie că cele două sunt îndeplinite de 

aceeaşi persoană sau de persoane diferite? 

- Nu cred că există. Dar structurile nu pot fi îmbunătăţite 
din mers, schimbând pe ici-pe colo. Trebuie făcută altă 
structură. Eu. cel puţin, m-am desprins total de ideea de 
teatru ca instituţie de stat, cu schemă fixă de 200 de oameni... 
Pentru că, în interiorul acestei scheme (care include şi 
secretarul literar}, nu se poate funcţiona decât respectând 
regulile jocului comunist: cu pile la Minister, cu pile la 
tipografii, cu şpagă ... Toată lumea ştie lucrurile astea; iar 
noi, în loc să vorbim despre amănuntele concrete, ne batem 
în idei, în propuneri măreţe. Nu poate fi vorba de nici o 
propunere măreaţă când orice om normal ştie că pentru a 
face un afiş trebuie să dai şpagă în jur de IDO 000 de lei la 
tipografie. Atâta timp cât acest sistem va dura, degeaba 
vorbim despre rolul secretarului literar şi despre ceea ce 
poate el să facă. 

- Probabil că Teatrul Odeon a fost singurul din 

România care, in ultimii cinci ani, şi-a propus un 

program artistic coerent, pe termen lung, şi pe 

care incepuse deja să il realizeze; Centrul de dans 

contemporan şi Atelierul de lansare a pieselor 

contemporane (româneşti sau străine) erau doar 

două dintre componentele acestui program. Ce 

contributie au avut (dacă au avut) la alcătuirea lui 

secretarii literari ai Teatrului Odeon? 

- De foarte multe ori au contribuit. Cred că şi din punct 
de vedere al secretariatului literar Teatrul Odeon a 
reprezentat un model. Miruna Runcan şi Cristian Buricea
Mlinarcic au făcut tot ce se putea face; n-au făcut nimic 
din ceea ce trebuia făcut - pentru că nu se putea. 

În ce măsură Miruna şi Cristian au contribuit la crearea 
programului artistic? Exact în aceeaşi măsură în care am 
contribuit şi eu. Am afirmat-o întotdeauna: n-a fost un 
program făcut .. la rece", stabilit de la început, c( prin 
selectarea zecilor de propuneri. Din acest punct de vedere, 

mai mulţi oameni de la Odeon, inclusiv secretariatul literar, 
au impus programul teatrului: prin această selecţie a 
proiectelor şi prin sprijinirea lor. Când Măniuţiu, sau 
Hausvater, sau Vlad Mugur (nu-i pomenesc aici pe toţi}, sau 
regizorii străini care-au colaborat cu noi au venit să lucreze, 
faptul că ne-am adunat toţi intr-un anume fel în 
sprijinirea acelui proiect a dus la crearea programului. 
Repet: nu cred să existe în România un teatru cu un program 
artistic în sensul curat al cuvântului, adică un program 
hotărît de către directorul teatrului împreună cu consilierii 
artistici. Cred că secretarul literar poate ajuta mai mult 
decât venind cu un text de care, dragă Doamne, n-a mai 
auzit nimeni. Dar şi aici există o mare confuzie, determinată 
de lipsa oamenilor bine pregătiţi pentru ceea ce au de făcut. 
Teatrul e o instituţie făcută să promoveze cultura, deci 
valoarea, sau în interiorul activităţii lui există o mare doză 
de .. datorie formativă"? E un barbarism, dar îl folosesc în 
sensul bun, .. educativ". în ce măsură teatrul îndeplineşte la 
noi o funcţie social-culturală? Să fim serioşi, lupta teatrelor e 
acum să aibă colaborarea unor regizori buni, ca să facă cel 
puţin un spectacol bun într-o stagiune, şi să aibă actori buni; 
aceste condiţii o dată îndeplinite, ele atrag automat textul. 

Ca regizor, aş avea nevoie de un secretariat literar care 
să-mi propună texte contemporane, din ultimii doi-trei ani. 
Dar noi, azi. în dramaturgie, trăim ca în comerţ: mâncăm 
alunele expirate de şase luni. Sigur că dramaturgia nu e 
ceva comercial. deci nu trebuie neapărat să fie proaspătă, 
dar e vorba despre dezvoltarea culturală; dacă vrem să ne 
racordăm la spiritul european cât de cât contemporan, 
trebuie să facem acest pas. Cu secretar literar cu tot. 

- Teatrul Odeon a avut o publicatie -

..Canavaua" ... De ce ati simtit nevoia unei alte 

publicatii în afara programului de sală? E o 

preocupare foarte rară în teatrele noastre. 

- Şi ideea, şi realizarea le aparţin Mirunei şi lui Cristian. 
Ei au făcut revista, ziarul şi, dacă-i întrebi pe ei, probabil vor 

spune că e singurul lucru bun pe 
care I-au făcut la Odeon; pentru 
că, fiind oameni de presă, ţineau 
foarte mult la această idee. În 
ceea ce mă priveşte, cred că o 
asemenea publicaţie e mai 
importantă decât un caiet
program, destinat strict mo
mentului în care se desfăşoară 
spectacolul. Efortul pe care 
secretarii literari ai Odeonului 
I-au făcut pentru scoaterea 
acestei gazete a fost acela de a 
impune şi un demers sau un 
discurs teoretic, pe lângă 
activităţile teatrului, explozive şi 
efemere prin natura lor: 
spectacolele de teatru sau cele 
de balet. experientele mai mult 
sau mai puţ i n reuşite . . . 
.. Canuvuuu" ara un lucru foarte 

bun ;�iar li jJăcat să se renunţe 

ln el, indiferent ce o să se 

rntc:t mple mai d e parte în acel 

• 
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ALEXANDRU DARlE: 
,. Solutia ar fi învătarea acestei profesiuni la ATF•• 
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actorilor sciii fie corectă {unii regizori sunt mai puJin 

pi"eOCl!lpati de acest aspect şi atunci treaba aceasta e 

p.-e:!.uatii de secreta:nll literar). în Germania. acesta se 

mmreşre ,.dmmabngw; el beboie să propună variante de text, 

ahmci când 1!ID m:tm- simte neYOia să schimbe un cuvânt cu 
aitol. Din acest punct de vedeie. este pn asistent de regie 

iD.teled.uo:J. moi priceput. c:hîor, în domeniul textului decât 
imsuşi regizDmL 

E:Dsm. desigur. şi eu:epfii. Un sbălucit exemplu este cel 
al secrekmdui literar sau dxomaturgului lui Peter Brook. 

Acolo această profesiune e dusă pănă la: capăt. Se 

elobmeozii teDe care bebui.e rostite. inspirate din lucrări 

ane nu o:u fost scrise special pentm teotm. 

După: părerea: mea:, acestea o:r fi cele câteva la turi 

importante ale profesiunii de secretar literar: citirea

propunerea de texte; documentarea; supravegherea a tot 

ceea ce Jine de partea literară a: unui spectacol: rostire, 
�budii1U!Ol&etc.. 

in a:ll!e 1ăJ:i in care OJD a:YUt OCltiZia să lucrez. cum ar fi 
Manxa Britanîe sou SUA. a:câ08tii p:rofesiune nu există în 
� de la noi - cu IDici """""'P1fi. F"OJDCtia e preluato. 
in onoele tecme. de asistenJii de regie: unul. doi sou chiar trei 
pemru. 1llll!ll. sîngur speo tuml El:istii fn Marea Britanie şi teatre 
i:n care nn .comitet de lectură' primeşte, sludi0%ă şi 
-Jiec:!'rcniij teode!e.. iar DJOjorila:teo: � sun.t conduse de 
.... .,.lxxu:d• au:e slobileşte bnnle -agi&i uopedoriale şi 



manageriale. În SUA teatrele de repertoriu sunt extrem de 
rare, astfel încât partea de documentare cade în sarcina 
regizorului şi a asistenţilor lui, iar partea iconografică, în 
seama scenografilor şi a asistenţilor de scenografia. 

- Din tot ce ati s p u s  p â n ă  acum d e s p r e  

sistemele de functionare a teatrului i n  alte târi, a 

rezultat clar un punct comun: colaborarea, munca 

in echipă. Ce s e  întâmplă din acest punct de 

vedere la noi? 

- La noi, ca şi foarte multe domenii ale culiselor teatrului 
(nu în sensul  bârfelor, ci al profesiunilor colaterale: 
maşinişti, maeştri de lumini, maeştri de sunet, designeri, 
regizori tehnici), şi domeniul secretariatului literar este, 
după părerea mea, supus empiricului. Cred că soluţia ar fi 
învăţarea acestei profesiuni (ca şi a celei de maestru de 
lumini. de exemplu) la ATF sau în alte facultăţi specializate. 
De ce? Pentru că, de obicei, la noi secretarul literar provine 
fie din domeniul filologiei. fie al ziaristicii, fie al criticii 
teatrale şi are sarcini care sunt în alte părţi asimilate cu 
profesiuni total diferite: .. public relations" sau chiar 
marketing. Or, la noi, ei fac protocolul la premieră, dau 
telefoane, scriu invitaţii (de mână), trimit faxuri. Fac totul 
absolut empiric. La facultăţile de management ar trebui să 
se înveţe meseria de literary manager sau de press 

manager, relatii publice pentru domeniul artei, 

poate chiar în mod specializat pentru teatru. La nivelul 
învăţământului superior ar trebui făcut ceva; degeaba se 
supără regizorii sau teatrele că nu există o colaborare de 
felul acesta. Eu, de exemplu, în cele 25-26 de spectacole pe 
care le-am făcut. am avut foarte puţine momente de 
colaborare reală de acest tip - .. ideal", să-i zicem - cu un 
secretar literar. Aceşti oameni fie că erau extraordinari in 
ceea ce priveşte documentarea sau realizarea caietului
program (care e ultimul lucru ca importanţă - deşi, la noi, 
de multe ori e primul pentru secretarul literar -, e un 
apendice util spectacolului, dar numai un apendice), fie că 
ştiau foarte bine limbi străine, fie că erau foarte capabili în 
domeniul relaţiilor publice, al organizării (relaţiile cu presa 
par lucruri de amănunt. dar ele pot îngropa definitiv sau, 
dimpotrivă, pot ridica un spectacol) ... 

- Care ar fi aceste putine experiente reuşite de 

colaborare? 

- Din păcate, nu pot da decât un singur exemplu, unul 
german: la Freiburg am regizat două piese şi am avut un 
tânăr .. dramaturg", Christoph Deime. Absolvise Filologia 
(germanistică) la Freiburg şi era şi fondatorul unui grup de 
teatru - .. Amatoren", .. Amatorii" - în ale cărui producţii 
uneori juca, pe altele le regiza ... De asta spun că aceste 
meserii ar trebui învăţate la ATF: un regizor de culise sau un 
maestru de lumini, să zicem, ar trebui să aibă posibilitatea 
să se iniţieze, urmând câte un curs - nu să profeseze, dar 
măcar să trăiască .. pe viu" experienţa de a fi actor sau 
regizor - în mai multe meserii legate de teatru; după cum 
pentru un regizor ar fi important să aibă un examen de 
actorie şi invers, pentru un actor - să regizeze o piesă. 

- Ati  il p u s :  .. S o l u t i a  ar fi . . .  " De v r e m e  c a  
sugerati o solu,ie. in,.eamnă c; Ci  c:eva nu e in regulCi 

şi ar trebui indr e p t a t .  S o l utia s•ar afla, d u p Ci  

părerea dumneavoastrCi, î n  do�meniul educaJional. 

Ce părere aveti despre 5ac::tia de Tcatrologie a 

A T F ?  Aceasta pregăteşte un amestec de 

traducător cu manager şi cu secretar literar, fără 

o specializare clară, ci punând laolaltă toate 

aceste lucruri intr·o devălmăşie din care, după 

părerea mea, numai lipsa de profesionalism are 

de profitat. Sigur, asta nu înseamnă că absolventii 

acestei sectii sunt neprofesionişti; depinde, ca 

peste tot, de persoana căreia i se aplică acest 

sistem educational. Deja a apărut .,pe piată" o 

primă serie de absolventi ai acestei sectii ... 

- ... unii foarte buni, alţii - de nerecuperat. Rău e că, 
după ce termină facultatea, tuturor le trebuie o perioadă de 
cel puţin un an de acomodare, pentru că, de fapt, .. pe băncile 
şcolii" nu învaţă nimic din realitatea vie a teatrului; învaţă 
teorie, curente spectacologice etc. Sigur că nu le strică să 
înveţe şi asta, dar chiar şi din acest punct de vedere 
pregătirea nu e satisfăcătoare, studiul lor se opreşte la Peter 
Brook sau la Grotowski. Or să nu uităm, cu tot respectul. că 
amândoi sunt mari regizori ai anilor '60, '70, '80 ... Că Brook 
rămâne, probabil. cel mai mare regizor contemporan e 
adevărat; dar Brook e deja un clasic, nu are nimic de-a face 
cu noul val de regizori extrem de importanţi - de la Peter 
Stein la Robert Wilson -, care reprezintă curentele noi în 
teatru, drumul mai departe. Nu mai vorbesc despre Deborah 
Warner. Dar nimic din secretele acestei meserii care e 
teatrul nu sunt învăţate. Cred că secretarul literar, ca şi 
maestrul de lumini (deşi avem câţiva reprezentanţi de 
seamă în ambele domenii - de exemplu, un extraordinar 
maestru de lumini e chiar aici, la .. Bulandra": Ioan Lazăr). 
învaţă meserie de unul singur, .. pe furate". Acum încă există 
profesionişti; dar ei vor ieşi la pensie. Unii (acum vorbesc 
despre maeştrii de lumini) şi-au pregătit câte un tânăr care 
învaţă tot aşa, empiric ... 

- Uceniceşte ... 

- Exact. uceniceşte pe lângă un maestru. Dar unii sunt 
capabili să transmită ce ştiu, alţii nu. De aceea e nevoie de 
şcoală. De aceea ar trebui ca acestă idee de manageriat 
teatral (care include şi manageriatul literar, şi pe cel de 
presă, şi relaţiile publice) să fie regândită - pentru că, chiar 
acum, la cinci ani de la schimbarea sistemului stalinist, 
moştenit. de organizare a teatrului, avem oameni care s-au 
angajat de curând şi care gândesc exact la fel ca înainte. 
Sigur, individualităţi există. Există o Adriana Popescu, care 
a fost cel mai bun secretar literar al unui teatru românesc, o 
perioadă destul de lungă. Dar acum nu mai profesează . . .  

- În conditiile organizării rigide a teatrelor 

româneşti in momentul de fată, credeti că doar o 

schimbare a modului de pregătire profesională 

(chiar la nivelul studiilor de specialitate) poate da 

rezultate? Nu cumva rezultatul ar rămâne acelaşi 

dacă un secretar literar extraordinar de bine 

pregătit ar urma să evolueze, să .. functioneze" in 

cadrul aceleiaşi structuri? 

- Schimbarea ar trebui să fie de structură; nu e singurul 
domeniu în care n i meni nu se poate descurca în hăţişul de 

legi. multe de dinainte de '89, încă neabrogate, în condiţiile 
unei totale lipse de libertate financiară. Situaţia secrHlur ului 

l i terar este doar un reflex (unul dintre multele) al acestei 
situatii anormala. • 
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VLADIMIR GĂITAN: 
"Aş fi fericit dacă ar exista un curs pentru secretarii literari" 

- D o m n u l e  Găitan, sunteti de câtva timp 
directorul Teatrului de Comedie. Ce strategie ati 
a d o ptat fată de compartimentul .. s e cretariat 
literar"? 

- înainte de interviu mi-aţi adresat un fel de compliment 
legat de curăţenia sufletească şi nepriceperea reală cu care 
m-am înhăma! la această treabă. Desigur. pentru mine 
există încă unele necunoscute legate de conducerea acestei 
corăbii care este teatrul. Trebuie să vă mărturi sesc că 
secretariatul literar reprezintă un punct de sprijin foarte 
important. dar pe care simt că încă nu ştiu să-I definesc. 

Sunt în Teatrul de Comedie de 25 de ani şi îmi amintesc 
cu plăcere de câţiva secretari literari competenţi; de Andrei 
Băleanu, de pildă. Prezentarea teatrului era foarte bine 
făcută şi cred că aceasta ar fi atribuţia cea mai importantă a 
unui secretar li terar. De asem enea, i nvest igarea 
dramaturgiei universale contemporane pretinde calităţi 
serioase din partea unui secretar literar. 

- Care ar fi aceste calităti? 

- Secretarul literar trebuie să fie un intelectual de rasă. 
Nu este suficient să propună titluri de piese. Trebuie, în 
acelaşi timp, să aibă în vedere actorii teatrului. Evident că, 
după ' 90 ,  unele .,atribu ţ i i "  ale secretarului li terar au 
di spărut:  comprom i s urile, slalomul acela periculos şi 
permanent pe care trebuia să-I facă - la fel ca noi toţi, de 
altfel - pentru a împăca şi Puterea, şi exigenţele publicului. 
După '90 a apărut însă o altă problemă: tentaţia de a cădea 

în capcana .,libertăţii" .  Când spun asta mă gândesc la 
spec tacolele c u  ţ inută artist ică neglijată în favoarea 
comercialului. Un bun secretar literar trebuie, categoric, să
şi depăşească condiţia de lector al unor texte şi să devină un 
fel de jolly-joker în tot ce înseamnă promovarea teatrului în 
ochii spectatorului, spectator care vine foarte greu în sala de 
spectacol; concurenţa televiziunii, a filmelor video este 
uriaşă. Împreună cu oamenii pe care i-am adunat lângă 
mine încerc să realizez o înţelegere mai la obiect a cerinţelor 
impuse de această stare de lucruri. 

Ar fi necesar, poate, un curs de management teatraL de 
promolion. Cei mai mulţi dintre noi înţeleg destul de 
primitiv ceea ce trebuie să facă un secretar literar. 

- in teatrul dumneavoastră cum se face selectia 
pieselor ce intră in repertoriu? in ce măsură vă 
sfătuiti cu secretarul literar? Vă simtiti .. Ia mâna" 
regizorilor care vin şi vă propun piese? 

- Concret, toată politica mea repertorială de până acum 
s-a rezumat la găsirea unor regizori de vârf pe care i-am 
.. curtat", uneori chiar cu insistenţă. Sigur că, din acest motiv, 
repertoriul poate fi lipsit de unitate. 

- Dar poate avea varietate. 
- Am adus - prin concurs - şase actori tineri, unul mai 

bun decât celălalt, actori de care sunt foarte încântat. Au 
venit la concurs 60 de actori, a fost o bătălie extraordinară. 
Această participare mi-a demonstrat că sunt pe drumul cel 
bun, că actorii preţuiesc din nou Teatrul de Comedie care, 
încet-încet, şi-a recăpătat acea atmosferă extraordinară de 
lucru pe care o avusese altădată. Pe de altă parte, consiliul 

artistic este alcătuit  din cei 
mai i mport anţi actori ai 
teatrul u i :  !arin a Demian, 
Virginia Mirea, Florin Anton, 
Silviu Stănculescu, Cornel 
Vulpe. Am invitat-o şi pe dna 
Adriana Popescu la unele 
cons il i i ,  pentru că ţin la 
părerea unor oameni cu 
experienţă. Aş vrea chiar să 
extind consiliul artistic şi aş 
aspira la prezenţa alături de 
noi a unor oameni de talia lui 
Liicea�u sau Pleşu. 

- Întâmplător sau deli· 
berat, mi se pare că oco· 
liti chestiunea in discutie: 
cum e cu s e c r etarul 
literar? Vi se pare potrivit 
acest termen? 

- Nu cred că den u m i rea 
este cauza neîmplinirilor. 
Consider că termenul nu 
contează: adică secretarul 
literar se confundă cu secre
tara care bate la maşină ş i  
răspunde la telefon? Nu, însăşi 
însoţirea cu .,literar" îl înno
bilează. Ei, la acest capitol 
suntem încă în căutări. Omul 
extraordinar care să pro
moveze cu fanati sm, aş zice, 
imaginea tea t ru l u i .  on1ul acela 
de echipă care să ardO: pen t ru 
teat r u , n u  l-am gO:sit. 

Nu vreau să las acest sector 
la voia întO:mplO:rii. Repet. aş fi 
fericit daca: ar exista un curs şi 
pe nt ru d i r e c t o r i .  şi p e n t r u  
secretari literari. 

1 CARMEN BARBULESCU 
CIPRJANA PETRE 


